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دریا محور4
تالاب

گفتاردرمانی برای تالاب »آب« نمی شود

وضعیت ناخوش تالاب های بین المللی گلستان ســبب شده تا احتمال خروج 
این زیستگاه ها از کنوانسیون رامسر مطرح شود که این امر، یک فاجعه مادی و 
معنوی بزرگ برای استان خواهد بود.به گزارش اقتصادسرآمد، گلستان به دلیل 
برخورداری از شرایط اقلیمی و توپوگرافی از طیف گسترده ای از رویشگاه ها و 
زیستگاه های طبیعی بهره مند اســت.مردم این استان در کنار وجود صدها هزار 
هکتار جنگل های هیرکانی و مراتع وسیع، از چندین تالاب بین المللی و خلیج 
گرگان به عنوان ذخیره گاه زیست کره منتفع می شــوند.تالاب های بین المللی 
همچون آلاگل، آجی گل، آلماگل و تالاب گمیشان از اکوسیستم های ارزشمند 
این اســتان بوده که هر یک به فراخور موقعیت مکانی خود یک موهبت بزرگ 
الهی برای این منطقه محسوب می شود.تغییرات اقلیمی و افت محسوس نزولات 
آســمانی، کاهش آورده رودخانه ها منتهی به تالاب ها، هدایت پساب زراعی و 
خانگی و شکار و صید زیستمندان تالابی از جمله تهدیدات فراروی تالاب های 
گلستان است.بی تفاوتی به تأمین حق آبه تالاب ها، سبب شده تا مساحت عظیمی 
از تالاب های گلستان به سرزمین خشک و لم یزرع تبدیل شود و این عرصه ها را 

به محلی برای تشکیل کانون های ریزگرد تبدیل کند.
همه این موارد سبب شــده که برخی متولیان حوزه مدیریت تالاب ها، سخن از 
عدم حضور پرندگان مهاجر در این زیستگاه ها بر زبان بیاورند و احتمال خروج 
تالاب های آلاگل با دو هزار و ۵۰۰ هکتار، آجی گل با ۳۲۰ هکتار، آلماگل با ۲۰۷ 
هکتار و تالاب گمیشان با ۲۰ هزار هکتار را از لیست تالاب های مشمول معاهده 
رامســر را مطرح کنند که در صورت عملی شدن، خسارت های معنوی و مادی 

بسیاری بر گلستان وارد می شود.
انباشتگیسمومدرتالابها

یکی از محققان محیط زیســت در ایــن خصوص به مهر گفــت: تالاب ها از 
اجتماعات انبوه گونه های پرندگان، پستانداران، خزندگان، دوزیستان، ماهیان و 
بی مهرگان حمایت می کنند؛ به گونه ای کــه از بین ۲۰ هزار گونه مختلف ماهی 
در ســطح جهان، بیش از ۴۰ درصد آنها در آب های شیرین )تالاب ها( زندگی 
می کنند.سید محمد فیروزنیا افزود: ذخیره سازی آب، حفاظت در مقابل طوفان 
و کاهش تخریب سیل، تثبیت خطوط ساحلی و مهار فرسایش، تقویت آب های 
زیرزمینی، پالایش آب از طریق تثبیت عناصر محلول، رسوبات و دیگر آلودگی ها 
و تعدیل آب و هوای محلی از جمله ویژگی های تالاب ها هستند. سال ها است که 
پساب های کشاورزی و خانگی روانه تالاب های گلستان شده و کاهش بارش ها 
هم وضعیت آنها را بغرنج کرده اســترئیس اسبق محیط زیست غرب گلستان و 
تالاب گمیشان ادامه داد: از میان ارزش های اقتصادی متعدد تالاب ها، می توان به 
حفظ ذخایر ژنی گیاهی و جانوری، تأمین آب )کیفی و کمی(، آبزی پروری، تولید 
محصولات کشــاورزی، تولید چوب، تأمین انرژی، تولید مواد لجنی و گیاهی، 

حمل و نقل و کاربردهای تفریحی و گردشگری اشاره کرد
وی گفت: با همه کارکردهای متنوعی که برای تالاب ها شمرده شد اما چند سالی 
است که روزگار تالاب های گلستان ناخوش است، سال ها است که پساب های 
صنعتی، کشاورزی و خانگی آغشــته به انواع آلاینده های شیمیایی و میکروبی 
روانه این تالاب ها می شود.فیروزنیا افزود: تالاب های بین المللی گلستان امروز 
به انباشتگاهی از انواع سموم تبدیل شده اند که علاوه بر تأثیر مستقیم بر حیات 
پرندگان، آبزیان و گیاهان و حتی زیستمندان میکروسکوپی، بر زندگی جوامع 
انسانی پیرامونی هم اثر گذاشته اســت.وی اضافه کرد: کاهش تراز آب و حتی 
خشک شدن بخش عمده ای از مســاحت تالاب های گلستان بیان گر وضعیت 

بغرنج این زیستگاه های ارزشمند است.
این محقق محیط زیست، شکار غیر مجاز و بی رویه، زهکشی، تبدیل اراضی به 
مرتع، از بین بردن پوشش گیاهی برای مصارف محلی، آلودگی حاصل از پسماند 
صنایع، کودها و سموم دفع آفات نباتی و چرای بی رویه دام را از مهم ترین عوامل 

تهدید کننده تالاب ها اعلام کرد.
وضعیتتالابگمیشانبغرنجاست

فرماندار شهرستان گمیشان هم وضعیت تالاب گمیشان را بحرانی قلمداد کرد 
و به خبرنگار مهر گفت: کاهش تراز آبی خزر و پسروی شدید آب دریا از اصلی 

ترین دلایل افت محسوس پهنه آبی در تالاب گمیشان است.
امید سقلی افزود: براساس آخرین برآوردها ۸۰ درصد از تالاب گمیشان خشک 
شده که این موضوع زنگ خطری جدی برای شکل گیری و انتقال ریزگردهای 

این منطقه به شهر گمیش تپه و سایر مناطق استان است.
وی گفت: احداث آب بندان های غیرمجاز در مناطق بالادستی، آورده رودها و 
کانال های منتهی به تالاب گمیشان را به حداقل ممکن و در بیشتر روزهای سال به 
صفر رسانده است.سقلی به اختصاص مبلغ چهار هزار میلیارد ریال برای احیای 
تالاب گمیشان در ســفر رئیس جمهور به اســتان خبرداد و گفت: راهکارهای 
اجرایی مناسب برای آغاز این پروژه انتخاب شده که پس از مشورت با مدیران 

استانی عملیات اجرایی آن آغاز خواهد شد.
وی بدون اشاره به روش خاص برای احیای تالاب گمیشان، گفت: تلاش می شود 
از طریق دریای خزر با روش های اثر بخش و علمــی زمینه احیا این تالاب بین 

المللی فراهم شود.
سقلی همچنین گفت: کشت گونه های شورپسندی مثل سالیکورنیا برای در امان 
ماندن از ریزگرد در مناطق پیرامونی تالاب در دســتور کار قرار گرفته تا علاوه 
بر تأمین نهاده های دامی مورد نیاز منطقه مانع شــکل گیری کانون های ریزگرد 

در منطقه باشیم.
احتمالخروجازلیستکنوانسیونرامسر

رئیس اداره حفاظت محیط زیســت گنبدکاووس هم به خبرنگاران گفت: افت 
محسوس بارش های سالانه و استمرار خشکسالی به همراه دما و تبخیر بالا در 
مناطق شمالی شهرستان، سدســازی ها در مناطق بالادســت رودخانه اترک و 
تخصیص ناکافی حق آبه تالاب ها و برداشت آب برای آبزی پروری و کشاورزی 
از مهم ترین دلایل کم آبی و خشک شدن سه تالاب بین المللی آلاگل، آجی گل و 

آلماگل گنبدکاووس است.
احمد احمدی افزود: در صورت تغییر مسیر و عدم حضور پرندگان مهاجر در 
سه تالاب بین المللی گنبدکاووس، احتمال خارج شدن آنها از لیست کنوانسیون 
رامسر وجود دارد، ضمن اینکه با خشک شــدن این سه پهنه آبی جوامع محلی 

دچار آسیب و به احتمال زیاد سبب مهاجرت آنها خواهد شد.
وی، وقوع پدیده ریزگردها را از دیگر پیامدهای خشــک شــدن ســه تالاب 
گنبدکاووس دانســت و ادامه داد: مطالعات اختصاص حق آبــه جدید به این 
تالاب ها توسط مراکز دانشگاهی برای ارائه به وزارت نیرو، در حال انجام است.

مدیریتسنتی،آفتتالابها
معاون عمرانی فرماندار گنبدکاووس هم گفت: حفظ تالاب ها علاوه بر اجرای 
سیاست های متمرکز به نقش آفرینی جوامع محلی نیازمند است زیرا این افراد به 

صورت مستقیم از تهدیدات و مزایای تالاب ها متأثر می شوند.
عبدالحمید گوگلانی افزود: به سبب مدیریت و روش های سنتی در گذشته اکنون 
شاهد خشک شدن این پهنه های آبی هستیم که برای نجات دوباره آنها باید نگرش 
نوین و علمی به آنها داشت.وی ادامه داد: اصلاح الگوی کشت در مناطق مرزی 
و حاشیه تالاب ها، پیگیری حق آبه و تخصیص اعتبارات مناسب برای نگهداری 
و حفاظت از این پهنه های آبی از محل اعتبارات استانی و ملی و توجه به آموزش 
و فرهنگ ســازی به جوامع محلی می تواند به احیای دوباره تالاب های سه گانه 
گنبدکاووس کمک کند.به گزارش مهر، تالاب های گلســتان در سنوات اخیر با 
مشکلات زیادی دست و پنجه نرم کرده و در صورت بی توجهی به آن در چند 
سال آینده چیزی به نام تالاب در گلستان نخواهیم داشت لذا برای ادامه حیات 

آنها باید از هم اکنون آستین همت را بالا زده چون فردا دیر است.

بندر الرویس قطر به بازار ارتباط با ایران تبدیل می شود
 معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: امیر قطر دستور تبدیل بندر الرویس به بازار ارتباط با ایران صادر کرد.به گزارش اقتصاد سرآمد، محسن رضایی اظهار کرد: دیوارهای تحریم های 
ظالمانه در حال فرو ریختن است و دشمنان نگران شده اند و اقدامات ناامنی در کشور راه انداخته اند.معاون اقتصادی رئیس جمهور از آمادگی مسئولان قطر برای سرمایه گذاری در بوشهر 
خبر داد و اظهار کرد: سرمایه گذاران قطری آماده اند در بوشهر بندر مشترک هوشمند ایجاد شود و در این راستا امیر قطر دستور تبدیل بندر الرویس به بازار ارتباط با ایران صادر کرد؛ آن ها 
آماده اند در بندر الرویس قطر انبارهای بزرگ ساخته شود تا کالاهای صادراتی از بوشــهر در این انبارها ذخیره و در حوزه خلیج فارس توزیع شود.رضایی با بیان اینکه قطری ها آمادگی 
همکاری حوزه دامداری هستند، افزود: آنان آماده اند در بوشهر شــرکت های دام صنعتی ایجاد و تولیدات دامی را صادر کنند.وی از تشکیل بازار اقتصادی برای تولید و صدور کالاهای 
ایرانی در منطقه خبر داد و بیان کرد: زمین و نیروی انسانی ایرانی و سرمایه گذاری قطری ها می تواند بازار اقتصادی بزرگی را برای تولید و صدور کالاهای ایرانی در منطقه و جهان شکل 

دهد.معاون اقتصادی رئیس جمهور عنوان کرد: با توسعه اقتصاد مردمی و تکمیل و فعال ساری زنجیره های ارزشی می توان بازارهای منطقه را فتح کرد.

شیلات

  با توجه به میزان مرزهای آبی
 پدافند غیرعامل در اردبیل با حساسیت 

ویژه دنبال شود
 مدیرکل شــیلات اســتان اردبیل گفت: مســائل پدافند 
غیرعامل با توجه به میزان مرزهای آبی استان و وجود منابع 
آبی متعدد لازم است با حساســیت ویژه ای دنبال شود.به 
گزارش اقتصاد سرآمد، محمد الله بخش  در جمع کارمندان 
شیلات استان و با گرامی داشت هفته پدافند غیرعامل اظهار 
کرد: مسائل پدافند غیرعامل با توجه به میزان مرزهای آبی 
اســتان و وجود منابع آبی متعدد لازم است با حساسیت 
ویژه ای دنبال شود.وی با اشاره به دگرگونی های روزمره 
زندگی بشــر افزود: تلاش می کنیم زمینه آشــنایی هرچه 
بیشتر همکاران و بهره برداران با مفاهیم، اهداف، رویکردها 
و راهبردهای مورد توجه بــرای رعایت اصول پدافند غیر 
عامل در بخش آبــزی پروری و شــیلات را فراهم کنیم.
مدیرکل شیلات استان اردبیل بیان کرد: امروز تأمین غذای 
ســالم و تأمین امنیت غذایی مردم از مأموریت های اصلی 
اداره کل شیلات استان است که حوزه پدافند غیرعامل هم 
در بحث امنیت غذایی بسیار حائز اهمیت است.الله بخش 
خاطر نشان کرد: اهمیت موضوع پدافند غیرعامل در بخش 
آبزی پروری برای تداوم امنیت غذایی همواره مورد توجه 
بوده و پدافنــد غیرعامل علاوه بر تثبیــت وضعیت تولید 
محصولات شــیلاتی، در توســعه پایدار و ارتقای تامین 
امنیت غذایی اثرگذار اســت.وی با بیان اینکه شیلات به 
دلیل ارتباط مســتقیم آبزیان با ســلامت غذایی مردم از 
اهمیت بالایی برخوردار است، گفت: توجه به مسأله پدافند 
غیرعامل برای کاهش آسیب پذیری و افزایش پایداری و 

توان بازدارندگی بسیار مهم است.

 حقوق و مزایای استاندارد برای نیروهای 
متخصص حوزه دریا تعیین می شود

معاون امور دریایی ســازمان بنادر و دریانوردی با تاکید 
بر کمبود جدی نیروی انســانی مختصص در این سازمان 
و شــرکت ها و ارگان های دریایی کشور گفت: حقوق و 
مزایای استاندارد را  باید برای نیروهای متخصص دریایی 
وضع کنیم.به گزارش اقتصاد ســرآمد ، نشست تخصصی 
معاونین امور دریایی بنادر کشــور  با حضور مجید علی 
نازی«، عضو هیــات عامل و معاون امــور دریایی، »نادر 
پســنده«، مدیرکل حفاظت و ایمنی دریانوردی، »مهدی  
فرمهینی فراهانی«، سرپرســت اداره کل امــور دریایی و 
معاونان امور دریایی بنادر کشور در تهران برگزار شد.در 
این نشست، معاون امور دریایی ســازمان بنادر با تاکید بر 
کمبود جدی نیروی انســانی مختصص در این سازمان و 
شرکت ها و ارگان های دریایی کشور، بحث اول سازمان 
را معضل نیروی انسانی متخصص عنوان کرد و از تشکیل 
کارگروه های تخصصی و پیگیری این موضوع در مجلس 
و دولت خبر داد.نازی تاکید کرد: بایــد حقوق و مزایای 
استاندارد را برای نیروهای متخصص دریایی وضع کنیم.
وی به نگرانی های ایــن معاونت از فرســودگی ناوگان 
دریایی نیز اشــاره کرد و گفت: باید با برنامه ریزی دقیق تر 
و منسجم تر نسبت به حل این مشــکل اقدام کنیم.مهدی  
فرمهینی فراهانی سرپرست اداره کل امور دریایی نیز در این 
نشست تخصصی از کاهش متخصصان و کارشناسان حوزه 
دریایی در این اداره کل اظهــار نگرانی کرد و گفت: بیش 
از ۶۰ چالش را احصا کرده ایم و نیاز است به طور جدی با 
رویکرد جراحی گونه این چالش ها را مدیریت کنیم.وی به 
لزوم اجرای خط مشی های اداره کل دریانوردی در سازمان 
ادامه داد: افزایش سطح ایمنی در ناوگان آبراهه ها و بنادر، 
توسعه ناوگان تحت پرچم ایران، توسعه بخش غیردولتی 
در خدمات دریایی، عملیات دریایی در حداقل زمان ممکن 
در بستر ایمن،  هوشندســازی فرآیندها در جهت توسعه 
سیستم های یکپارچه، ســاماندهی و توسعه حمل و نقل 
مسافری و مدرن سازی زیرساخت ها و تجهیزات از جمله 
این خط مشی ها است.سرپرست اداره کل امور دریایی با 
تاکید بر اینکه نگارش دستورالعمل ها باید در اجرا باشد نه 
ستاد ادامه داد: با آنکه تامین تجهیزات دریایی و مخابراتی 
در طرح آمایش دیده شــده و طرح بلند مدت اســت اما 
برنامه ریزی هــا برای حل عاجل آن را نیز در دســتور کار 
داریم.فرمهینی فراهانی به تعیین مناطق خدمت گذاری و 
عملیاتی اشاره کرد و گفت: این مشکل از قبل وجود داشته 
اســت که برای حل این معضل نهایتا تا یک ماه آینده آیین 
نامه مناطق نظارتی و عملیاتی نهایی و به روز می شود تا در 

هیات وزیران مورد رسیدگی و ابلاغ قرار گیرد.

  سال پرورشی بدون بیماری لکه سفید
 در مزارع میگو چوئبده آبادان

رئیــس اداره بهداشــت و مدیریت بیماری هــای آبزیان 
اداره  کل دامپزشکی خوزســتان از پایان برداشت میگوی 
پرورشی از مزارع چوئبده آبادان خبر داد.به گزارش اقتصاد 
سرآمد،سید محمد مکی نیا، گفت: در سال پرورشی  1۴۰1 
درسایت پرورش میگوی چوئبده آبادان تعداد ۳۵ مزرعه 
در ۵1۶ استخر با مســاحت مفید بیش از ۴۶۶ هکتار اقدام 
به پرورش میگو نموده که در همین راســتا نزدیک به ۷۸ 
میلیون قطعه پست لارو در مزارع ذخیره سازی انجام شد. 
مکی نیا با اشاره به اینکه سال زراعی جاری از اردیبهشت 
ماه آغاز و تا اواخر مهرماه آغاز گردیده بود، با برداشــت 
1۰9۵تن میگو، بدون ردیابی بیماری لکه سفید و بیماری 
نوظهور AHPND در میگوهای پرورشی به پایان رسید.

وی اظهار کرد: با همت و تلاش  کلیه عوامل ذیربط همچون 
دامپزشکی، شیلات و پرورش  دهندگان و همچنین رعایت 
اصول بهداشــتی و قرنطینه ای و اجرای دستورالعمل های 
ســازمان دامپزشکی کشــور به ویژه برنامه ملی راهبردی 
کنترل بیماری لکه ســفید میگو، خوشبختانه در سالجاری 
بیماری لکه سفید در سایت میگوی اســتان رویت نشد.
مکی نیا اظهار داشت: در این راستا در طول دوره تکثیر و 
پرورش فصل زراعی 1۴۰1 تعــداد ۲۸۰ مورد آزمایش و 
تست PCR  از مراکز تکثیر و پرورش میگو در خصوص 
ردیابی بیماری های میگو انجام شــد کــه موردی در این 

خصوص گزارش نشد.

گروهاقتصاددریایی- به دلیل شروع 
جنگ تجــاری بین ایــالات متحده و 
چین، افزایــش تعرفه  ها برای واردات 
کالا از چین روند بارگیری و حمــل کانتینر را که 
از قبل آغاز شده بود، سرعت بخشید. تولید برخی 
از محصولات چین به دلیــل هزینه کمتر کارگران 
در کشورهای همسایه چین به نفع کشور چین به 
آن کشورها منتقل شــد. جنگ تجاری بین ایالات 
متحده و چین منجر به صادرات محصولاتی شده 
اســت که هنوز هم در چین تولید و به کشورهای 
همســایه چین انتقال و از این طریق هنگام ورود 
به ایالات متحده از پرداخــت تعرفه های اضافی 
خودداری می کنند. نگارنده بر ظرفیت ناوگان حمل 
و نقل کانتینری کالا از طریق دریا در مقایسه با رشد 

تقاضا مقاله تحلیلی ارایه کرده است.
به گزارش اقتصادسرآمد، مناقشات دریای جنوبی 
چین در حــال حاضر روندی رو به گســترش از 
خود نشان می دهد. در ســال های اخیر این منطقه 
به یکی از بی ثبات ترین نقاط در شرق آسیا تبدیل 
شده اســت. چین، ویتنام، فیلیپین، مالزی، برونئی 
و تایوان هر کدام بر بخش هایــی متداخل از این 
دریا ادعای حاکمیت دارند. این موضوع موجب 
تنش دیپلماتیک بین کشورهای مدعی شده است. 
در واقع، رشد اقتصادی چین و به تبع آن افزایش 
هزینه های نظامی و تقویت تــوان نظامی به ویژه 
نیروی دریایــی و تحرکات این نیــرو در دریای 
جنوبی چین موجب نگرانی و سوء ظن کشورهای 
همسایه شــده است. این مســئله موجب شده تا 
برخی از کشورها خواســتار نقش فعالتر آمریکا 
در منطقه برای کنترل و ایجاد موازنه با رشد چین 
شــوند.این اتفاق در حالی رخ می دهد که جهان 
امروز آبســتن اتفاقات پیش بینی نشده ای است 
که می تواند اقتصاد هر یک از کشورها را به شدت 
تحت تاثیر خود قرار دهــد. خیزش چین و ظهور 
آن به عنوان بازیگر تأثیرگذار بین المللی به ویژه در 
بخش دریا به واقعیتی  انکارناپذیر در چند دهۀ اخیر 
تبدیل شده است. این مسئله برای ایالات متحده، 

که خود را تنها راه نظام بین المللی در تجارت دریا 
می داند و دارای منافع امنیتــی فراوانی در منطقۀ 
شرق آسیا است، تهدیدی امنیتی محسوب می شود. 
از این رو، این مسئله امریکا را بر آن داشته است تا با 
پیگیری سیاست ائتلاف سازی با کشورهای منطقه 
درصدد پاسخ گویی و ایجاد موازنه تجاری دریایی 

در برابر قدرت روبه رشد چین برآید. 
تجارتدریاییجهانمتاثرازجنگاقتصادی

آمریكاوچین
رحمان ســعادت، کارشــناس اقتصاد بین الملل 
کشــورمان در گفت و گو با اقتصادسرآمد، گفت: 
امضای پیمان دفاعی- امنیتــی اخیر بین امریکا و 
متحدان منطقه ای خود، جنگ اقتصادی و افزایش 

تعرفه های تجاری به ویژه در بخش دریا واشنگتن 
علیه پکن، دخالت های مستمر در مسائل داخلی 
چیــن، برگزاری مســتمر مانورهــای نظامی در 
آب های مورد مناقشۀ این کشــور همگی در این 
راســتا، نتیجۀ ملموس این اقدامــات امریکا در 
سال های اخیر به کاهش رشــد اقتصادی چین از 

حدود 9درصد به ۶درصد منجر شده است. 
خیزشتجارتدریاییچینعلیهآمریكا!

وی با بیان ایــن مهم که امریــکا خیزش تجارت 
دریایی چین را آشکارا چالش و تهدیدی اساسی 
برای جایــگاه جهانی خود برمی شــمارد، افزود:  
بنابراین، امریکا با ایجاد روابط گســتردۀ امنیتی و 
نظامی با کشورهای شرق  آسیا، در تلاش برای مهار 

و انزوای پکن برآمده تا از این طریق محاســبات 
قدرت و ترتیبــات امنیتی منطقه را در راســتای 
اهداف و منافع واشنگتن و هم پیمانان آن در منطقه 

شکل بخشد.
راهبردواشنگتندرحوزهتجارتدریایی

ایالات متحده هنوز به یک راهبرد بلندمدت برای 
یک رقابت طولانی مدت در حوزه تجارت دریایی 
نیاز دارد؛ اما ابتدا نیاز به یک استراتژی کوتاه مدت 
برای پیمایش در منطقه خطر دارد، موضوعی بود 
که وی به آن پرداخت و گفت: چین به لطف دهه 
ها رشد ســریع، دارای بزرگ ترین اقتصاد جهان 
اندازه گیری شده برابر توازن قدرت خرید، مازاد 
تجاری، ذخایر مالــی، نیروی دریایــی با تعداد 

معتنابهی کشتی و نیروی موشکی متعارف است.
دلیل اصلی که واشــنگتن بارها و بارها بر اساس 
آن بر واگرایی ایدئولوژیک با پکن تاکید کرده این 
است که واشنگتن به نظام سیاسی خود کمتر اعتماد 
پیدا کرده و برعکس چین طی ســال های اخیر به 
سرعت نظام سیاســی قابل اعتماد تری ایجاد کرد 
و در حوزه های مختلف دستاوردهای چشمگیری 
داشته است. به خصوص وقتی همه گیری ویروس 
کرونا غرب از جمله آمریکا را تحت تأثیر قرار داد، 
چین به طور موثری موفق شد گسترش بیماری را 
مهار کند و این یکی از دســتاوردهای بسیار مهم 
بود که توانست شرایط ایده آلی در اختیار چین در 

عرصه داخلی و منطقه ای و بین المللی قرار دهد.
آنچه برآیند مناسبات طرفین در یک سال گذشته 
و سال های قبل از آن است اینکه پکن نمی تواند 
ذهنیت واشــنگتن و تحرکات سیاســتمداران و 
دولتمردان آن کشــور مبنی بر اینکه چین را یک 
تهدید از لحاظ ایدئولوژیکی می دانند، تغییر دهد. 
اما آنچه چین می تواند انجام دهد و در حال انجام 
آن است حفظ عزم راهبردی خود و رقابت قاطعانه 
با آمریکا از نظر ایدئولوژیک اســت؛ فرایندی که 
آمریکا هرگز در رقابت با چین به آن دست نخواهد 
یافت و با یکجانبه گرایی هایش به نتیجه نخواهد 

رسید.

چرا تجارت دریایی متاثر از تقابل اقتصادی آمریکا و چین است؟ »اقتصادسرآمد« گزارش می دهد

خیزش تجارت دریایی چین علیه آمریکا!

برگزیده ها

فرمانده نیروی دریایی ارتش از امضای تفاهم نامه همکاری 
نداجا با سازمان پدافند غیرعامل خبر داد.به گزارش اقتصاد 
ســرآمد ، امیر دریادار شــهرام ایرانی در همایش پدافند 
غیرعامل، ضمن اعلام خبر فوق، اظهار داشت: جایگاه پدافند غیرعامل 
برای همه مشخص و جا افتاده است. اما، مانند دریا در مجموعه دولتی 
ما هنوز متناسب با سطح لازم به آن پرداخته نشده است. شاید علت این 
بوده که عمده ما نظامی ها در صحنه قرار گرفتیم و با درک از آن، بیشتر به 
آن نگاه کردیم.فرمانده نیروی دریایی ارتش افزود: امیر دریادار معنوی 
فرمانده وقت ناوشکن سبلان با شماره ۷۳ در دفاع مقدس توانست پس 
از مورد اصابت قرار گرفتن توسط دشمن با اســتفاده از دانش پدافند 
غیرعامل آن را نجات داده و به سلامت به ساحل برساند تا پس از آن، 
وارد مراحل بازسازی خود شود. ناوشکن سبلان امروز به عنوان خار 
چشم دشمنان در دریاها حضور پیدا می کند و در اقیانوس آرام پرچم 
نظام مقدس ما را به اهتزار در می آورد.امیر ایرانی ارتش گفت: این یکی 
از تجربیاتی اســت که در هشت ســال دفاع مقدس عزیزان همرزم و 
پیشکسوت ما توانستند در دریا با نگاه به حوزه پدافند غیرعامل به منصه 
ظهور برسانند و توانستند با استفاده از این ظرفیت، یک ظرفیت بزرگتری 
را به میدان بیاورند. اهمیت پدافند غیرعامل اینجا اهمیت خود را به طور 
کامل نشان می دهد.وی ادامه داد: ما در دریا، در حوزه پدافند غیرعامل 
قادر به رعایت همه اصول پدافند غیرعامل نیســتیم، به همین دلیل، به 
سوی زیردریایی ها حرکت کرده اند و کشــورها با پدافند غیرعامل در 
حوزه دریا به زیر دریا توجه ویژه ای داشتند که امروز ما نیز این توجه را 
داریم، اما نمی شود از سطح دریا غافل ماند. این را هم فرمانده معظم کل 
قوا در یک فرمان با عنوان »مصونیت سازی برای یگان های شناور« ابلاغ 
کردند و ما هم به طور جدی آن را پیگیری می کنیم.فرمانده نیروی دریایی 
ارتش با بیان اینکه این مشکل فقط برای ما نیست، بلکه سایر کشورها نیز 
با چنین مشکلی مواجه هستند، تصریح کرد: علت این است که در دل 
اقیانوس، کوه یا جزیره ای وجود ندارد تا او بتواند خود را پشت آن پنهان 
کند و باید رو در رو بایســتد. اما، می توانند از ظرفیت پدافند غیرعامل 
که امروز دانش بنیان ها در حال کار بر روی آن هستند، استفاده کنند، این 
ظرفیت در سواحل ما بتواند استفاده شود.وی افزود: توانستیم با سازمان 
پدافند غیرعامل یک تفاهم نامه در حوزه پدافند غیرعامل منعقد کنیم تا 
این موضوع در نیروی دریایی جریان پیدا کند. امیدوارم دو حوزه دریا و 
پدافند غیرعامل که در کشور مغفول مانده به جایگاه واقعی خود برسد 
و دغدغه فرمانده کل قوا در این حوزه از بین برود. این کار به دست همه 
شما متخصصان عزیز قابل انجام است و به همت شما در این حوزه نیز 
مانند سایر حوزه ها که امروز پرچمدار هستیم به سرعت در حوزه پدافند 

غیرعامل نیز به آن دست پیدا کنیم.

 رئیس موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور از همکاری 
1۰ شرکت دانش بنیان با این موسسه خبر داد و گفت: در 
نظر است با برنامه ریزی های مدون شرکت های دانش بنیان 
بیشتری بصورت زایشــی ایجاد کند.به گزارش اقتصاد 
ســرآمد،محمود بهمنی در این رابطه  به ایرنا افزود: در ســال 1۴۰1 
موسسه علوم تحقیقات شیلاتی کشور چند دستاورد مهم داشت که از 
آن جمله واردات میگوی کروما از گونه های بومی دریای عمان است 
که تاکنون روی این گونه هیچ فعالیت پژوهشی و تحقیقاتی انجام نشده 
بود.وی تصریح کرد: هدف گذاری شیلات کشور ارتقای تولید میگو 
است و میگوی Marsupenaeus Japonicus در راستای توسعه 
صنعت پرورش میگو و ایجاد امنیت غذایی و پایداری تولید با ایجاد 
تنوع گونه ای در کشور با کمک بخش خصوصی وارد شده است.وی 
اضافه کرد: این گونه مراحل قرنطینه و سازگاری را پشت سر گذاشته 
و در حال حاضر روی مولدسازی آن کار می شود تا در آینده بعنوان 
گونه جایگزین و کمکی در کنار گونه وانامی به صنعت پرورش میگو 
در کشور کمک کند.بهمنی، دستیابی به بیوتکنیک پرورش انبوه گروه 
سی باس یا ماهی باراماندی از گونه های مهم پرورشی برای پرورش 
ماهی در قفس در جنوب کشور را دیگر پروژه این موسسه تحقیقاتی 
علوم شیلاتی عنوان و اظهار کرد: پس از چند سال کار پیاپی در بندرامام 
خمینی )ره( پژوهشکده آبزی پروری در جنوب کشور توانست به این 
مهم دست یابد.رئیس موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور ادامه داد: 
برای اولین بار رویداد کارآفرینان در حوزه شیلات با نگاه نوآوری با 
کمک بخش خصوصی راه اندازی و 9 کارگروه تشکیل شد که یک 
گروه آن ماهیان گرم آبی بود و مسئولیت این کارگروه به پژوهشکده 
آبزی پروری آبهای داخلی کشور در انزلی سپرده شد.وی گفت : در 
این کارگروه بســیاری از نیازهای فناورانه در بخش های خصوصی 
احصا شد و با کمک شرکت های دانش بنیان، دانشگاه ها و موسسات 
تحقیقات شــیلات راهکارهای و ایده های فناورانه برای رفع نیازها 
جمع آوری شد تا در پایان ســال این رویداد بتواند به دستاوردهای 
خوبی برای انعقاد قرار داد بین شــرکت های دانــش بنیان و موارد 
دانشگاهی و تحقیقاتی با بخش خصوصی برای ارتقای تولید برسد.
وی خاطر نشــان کرد: یکی دیگر از کارکردهای مهمی که در ۲ سال 
اخیر انجام شد و امسال فاز عملیاتی آن رســما به تولید رسید طرح 
مشارکت مرکز تحقیقات فرآوری آبزیان کشور در بندرانزلی از مراکز 
تابعه موسسات علوم تحقیقات شیلاتی کشور است که با کمک بخش 
خصوصی این مراکز بعد از چند سال احیا شد و توانست به تنوع بخشی 
محصولات و فرآورده های شیلاتی کمک کند تا سرانه مصرف آبزیان 

کشور افزایش یابد.    

 اســتاندار بوشــهر با تاکید بــر تســریع در اجرای 
طرح هــای بندری اســتان، گفــت: آیین نامه کالای 
همراه ملوان و ته لنجی کــه در هیئت دولت مصوب 
شده برای اجرا نیاز به تصویب سران قوا دارد.به گزارش اقتصاد 
سرآمد،احمد محمدی زاده  در نشست کارگروه اقتصادی، اشتغال 
و سرمایه گذاری استان بوشهراظهار داشت: سفر رئیس جمهور به 
استان بوشهر مصوبات خوبی داشت که باید برای تسریع در اجرای 
این مصوبات تلاش شود.وی یکی از مصوبات مهم در استان را 
تکمیل راه اهن بوشــهر- شیراز دانســت و اضافه کرد: به دستور 
مقام معظم رهبری بودجه این طرح از محل صندوق توسعه ملی 
تأمین شده که باید ساز و کار تحقق و اجرایی شدن در مصوبات 
تهاتر نفت برای این خط ریلی تدوین شود.اســتاندار بوشهر به 
پیشینه تاریخی استان بوشــهر در عرصه تجارت و بازرگانی به 
ویژه تجارت دریایی اشاره کرد و ادامه داد: شهر بوشهر در دوره 
قاجار دارای کنسولگری خارجی بوده و این منطقه مرکز تجارت 
و بازرگانی کشور بود.وی با بیان اینکه آیین نامه تهیه شده کالای 
همراه ملوان و ته لنجی که در هیئت دولت مصوب شده برای اجرا 
نیاز به تصویب ســران قوا دارد، افزود: بــا تصویب آن مبادلات 
تجاری و بازرگانی و ته لنجی اســتان بوشهر ساماندهی می شود 
و این مسیر انحرافی که در ۲۵ سال گذشته شکل گرفته در مسیر 

قانونی قرار می گیرد.
محمدی زاده یکــی دیگر از مطالبات فعالان اقتصادی اســتان را 
تصویب فهرســت کالاهای مشــمول تخفیف ۲۰ درصد سود 
بازرگانی دانست و بیان کرد: تسریع در اجرای طرح های بندری 

بوشهر، گناوه، ریگ و دیلم از دیگر مطالبات مهم استان است.
وی با اشاره به اینکه این اســتان در عرصه های مختلف انقلاب 
اسلامی خوش درخشیده اســت، اظهار داشت: استان بوشهر در 
جنگ تحمیلی هشت ساله در سه جبهه هوایی، دریایی و زمینی 
نقش مهمی داشتند و رزمندگان در عملیات های گوناگون افتخار 
آفریدند.وی با اشــاره به فعالیت های مهمی در دولت انقلابی و 
مردمی آیت الله رئیسی در استان اجرا شــده است، تصریح کرد: 
طرح هایی که در سال های گذشــته متوقف شده بود در یک سال 
گذشــته با سیاســت دولت انقلابی و مردمــی و مجاهدت های 
دولت مردان حرکت های مهمی در تســریع در تکمیل طرح های 
اشتغال زایی، اقتصادی و عمرانی اجرا شده است.استاندار بوشهر 
با اشاره به اینکه اکنون ایران اسلامی در جنگ اقتصادی با دشمن 
قرار دارد تصریح کرد: در این شــرایط جنگــی، اجرا طرح های 
مهمی در کشور شاهد هستیم که سبب نگرانی دشمنان شده است.

دریادارایرانیخبرداد

 امضای تفاهم نامه همکاری نداجا
 با سازمان پدافند غیرعامل

رییسموسسهتحقیقاتیعلومشیلاتیکشور

۱۰ شرکت دانش بنیان با موسسه تحقیقات 
علوم شیلاتی کشور همکاری می کنند

اجرایطرحهایبندریاستانبوشهرتسریعشود

آیین نامه ته لنجی در هیئت دولت مصوب شده 
برای اجرا نیازمند تصویب سران قواست


